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شرق: «ممکن اســت مردم این طــرح را افزایش قیمت 
بنزین یا بسترسازی برای افزایش قیمت بنزین تلقی کنند، 
درصورتی که افزایش قیمت بنزین در بودجه ســال ۱۴۰۱ 
اصلا در کار نیســت»؛ ســخنان فریدون حسنوند، رئیس 
کمیسیون انرژی مجلس، به تاریخ هفتم دی و یک هفته 
پس از مطرح شــدن اجرای این طرح که گویا در نشست 
اقتصادی ســران سه قوه تصویب شده است. طرحی که 
بنا بر اطلاعات کنونی اندکی ابهام دارد، حتی برای رئیس 
کمیسیون انرژی مجلس که گفت «این طرح در حد یک 
ایــده ناقص اســت و از وزیر نفت خواســته ایم که برای 
روشن شدن آن و ارائه توضیح ان شاءاالله در هفته آینده به 
مجلس بیایند». بحث از اجرای طرح «بنزین برای همه» 
که اول دی به شکل رسمی مطرح شد، بسیاری را به یاد 
خاطرات تلخ آبان  ســال ۹۸ انداخــت. از آن زمان بنزین 
و دستکاری در قیمت آن بسیار حساسیت برانگیز شده و 
دولت جدید نیز با اطلاع از این مســئله بسیار محتاطانه 
درباره آن ســخن می گوید؛ از همین رو سخنگوی دولت 
نیز در همین روز سه شنبه به جمع مسئولانی پیوست که 
یک هفته است یکی یکی افزایش قیمت بنزین را منتفی 
اعلام می کنند. علی بهادری جهرمی در نشســت خبری 
اعلام کرد خبرهای منتشرشــده دربــاره افزایش قیمت 
بنزین مربوط به یک طرح آزمایشی پرداخت یارانه بنزین 
در دو جزیره کیش و قشم بوده است و ارتباطی با افزایش 
قیمت بنزین ندارد. او همچنین با کنایه به دولت حســن 
روحانــی، دولت او را دولتــی «امنیتی» توصیف کرد و با 
اشاره ضمنی به وقایع آبان ۹۸ گفت دولت جدید «اهل 
خبرهای تلخ صبح جمعه ای نیست؛ چون دولت مردمی 
اســت نه امنیتی». اما توضیحات خود وزیر نفت، جواد 
اوجی درباره این موضوع بســیار کلی بود. وزیر نفت هم 
افزایش قیمت را منتفی دانست و روز دوشنبه در توضیح 
این طــرح گفت: «برنامه ای بــرای افزایش قیمت بنزین 
وجود ندارد و مصمم هستیم یارانه ای را که به خودروها 
می دهیم در اختیار اشــخاص قرار دهیــم که این طرح 
به صورت آزمایشــی در جزایر کیش و قشم اجرا خواهد 
شد». در واکنش به آن رئیس کمیسیون انرزژی مجلس 
پس از آنکه این طرح را در حد ایده، آن هم ناقص، برآورد 
کرد، گفت: «این طرح به ســال ۱۴۰۰ نخواهد رسید و در 
کیش و قشــم هم برای همه مردم اجرا نشــده است». 
پیش از این و روز ۲۹ آذر فریدون عباسی، نماینده کازرون 
در مجلــس، گفته بود چــون درآمدهــا در این مناطق 
(کیش و قشــم) متفاوت است «شاید مطلوب باشد» که 
طرح افزایش قیمت بنزین به صورت آزمایشــی «در این 

مکان ها اجرا شــود». او بدون اشــاره به میزان افزایش 
قیمت بنزین گفته بود «ندانم کاری و ســوءمدیریت آبان 
۹۸ تکرار نخواهد شــد» و مدلی که در آبان ۹۸ رخ داد 
«به غلط انجام شــد» که به جد افزایش قیمت بنزین را 
مطرح می کرد و بلافاصله هم از سوی دولت تکذیب شد 
و تا امروز هم ادامه دارد. ســخنگوی دولت گفت: «تنها 
قرار است ســهمیه بنزین به جای خودرو به صاحب آن 
اختصــاص پیدا کند». او همچنین گفت که قیمت بنزین 
در کیش و قشــم «همان نرخ عادی هــزارو ۵۰۰ تومان 
برای بنزین ســهمیه ای و ســه هزار تومان بــرای بنزین 
آزاد» اســت و «هیــچ تفاوتی» با نــرخ موجود نخواهد 
داشــت. روز سه شــنبه، ۳۰ آذر نیز سرپرســت معاونت 
فرهنگی - اجتماعــی ســازمان منطقــه آزاد کیش خبر 
منتشرشــده درباره افزایش قیمت بنزین را تکذیب کرد. 
حســین شمســیان راد درباره اظهارات فریدون عباســی 
مبنی بــر اجرای «پایلوت» طرح افزایش قیمت بنزین در 
کیش و قشم گفت: «معتقدم که این نماینده مجلس از 
جزئیــات طرح تخصیص بنزین بر اســاس کدملی کاملا 
بی اطلاع هســتند». اینکه مجلســیان از این طرح مطلع 
نیســتند، تقریبی از میزان اطلاعات دیگــران از طرح به 

دست می دهد.
جزئیات در دسترس درباره محتوای این طرح از زبان 
مقام های رسمی بسیار اندک است. وزیر نفت درباره این 
موضــوع چنین گفته بود که «در ایــن طرح، به هر فرد 
ایرانی دارای کد ملی، فارغ از اینکه صاحب خودرو باشد 
یا خیر، ماهانه ۲۰ لیتر بنزین پرداخت می شــود که قابل 
استفاده یا معامله در اپلیکیشن مخصوص خود است». 

البتــه با تغییر همین ۲۰ لیتر به ۱۵ لیتر تنها اندکی پس 
از اعلام رسمی، تشخیص کمی آشفتگی و عجله برای 
اجرای این طرح برداشــتی طبیعی است که بازتاب آن 
در سخنان نماینده مجلس هم نمایان بود. در توضیح 
این مسئله نه یک مقام رسمی بلکه یک استاد دانشگاه 
با تأییــد وجود ابهام در طرح به خبرگــزاری ایلنا گفته 
اســت: «اشتباه در محاســبه و تعیین سهمیه ۲۰ لیتر و 
ضرورت کاهش به ۱۵ لیتر از جمله این ابهامات اســت. 
به نظر می رسد خطای محاسباتی این بوده که کل بنزین 
سهمیه ای روزانه یعنی حدود ۵۵ میلیون لیتر (سهمیه 
وســایل نقلیه شــخصی و عمومی) بر ۸۵ میلیون نفر 
تقسیم شــده و ســهمیه ماهانه هر نفر به صورت رُند 
۲۰ لیتر تعیین و اعلام شــده است، درحالی که باید فقط 
سهمیه اختصاصی به وسایل نقلیه شخصی بین افراد 
توزیع می شــد... . وعده ۲۰ لیتر سهمیه ماهانه هر نفر، 
یعنی ایجاد تعهد به افزایش تخصیص بنزین سهمیه ای 
(به افراد و خودروهای عمومی) که برای دولت بار مالی 
داشــته و مشکل ساز خواهد شد». خود این سخنان هم 
تا حدی مبهم است. برخی از این ابهامات را می توان با 
یادآوری سخنان روز اول دی سرپرست منطقه آزاد کیش 
برطرف کرد. به گفته لواسانی «سامانه  عرضه بنزین آزاد 
برای افراد فاقد خودرو یا دارای سهمیه  اضافه طراحی 
شــده و همه مردم می توانند این ســامانه را در گوشی 
خود نصب کرده و اســتفاده کننــد». به گفته او «تغییر 
قیمت  حامل های انرژی نیازمند مصوبه مجلس است» 
و در بودجه ۱۴۰۱ نیز چنین بحثی مطرح نیســت. اما با 
توجه به نکات ناروشــن فــراوان در این طرح نمی توان 

به درســتی قضاوت کرد که عواقب این کار چیســت و 
چه مشابهت ها و تفاوت هایی با حذف بخشی از یارانه 
بنزین دارد. نخستین سؤال اینکه دریافت کننده سهمیه 
بنزیــن به چه قیمتی می تواند بنزیــن خود را به فروش 
برساند؟ در پاسخ به این پرسش گفته شده است قیمت 
فروش بنزین بر اســاس عرضه-تقاضا و در واقع در یک 
بازار متشکل تعیین می شود. حتی بر فرض صحت، باز 
هم ابهامات بسیاری وجود دارد. مثلا آیا اشخاص فاقد 
خودرو می توانند بنزین دریافتی خود را نه استفاده کنند 
و نه بفروشند و بازار عرضه را به منظور افزایش قیمت 
در بازار متشکل فرضی تنگ کنند؟ یا محدودیت زمانی 
برای استفاده از بنزین وجود دارد؟ بنا بر گفته مقام های 
رســمی هرکس که بنزین خود را نفروشد، خودبه خود 
در ســامانه ارزش ریالــی آن را دریافــت می کنــد. اما 
یک کارشــناس انرژی درباره این موضوع می نویســد: 
«سهمیه بنزین، اگر دو شــرط قابلیت مبادله و قابلیت 
پس اندازکردن را داشــته باشــد، تبدیل بــه دارایی ای 
دیجیتال می شــود و می تواند رؤیــای ارز دیجیتال ملی 
را تحقق بخشــد؛ یعنی ارز دیجیتالی که مبتنی بر کالا 
(بنزین) اســت و در تجارت مرزی با کشورهای منطقه 
مقبولیت می یابد». او همچنین «سرمایه گذاری در خرید 
و نگهداری ســهمیه» را «یک ســرمایه گذاری جذاب و 
مصون از تورم برای مردم» دانســته اســت. اما جدای 
از ســؤالاتی که درباره میزان سهمیه وجود دارد، شاید 
قسمتی که مربوط به باقی بنزین مورد نیاز است مهم تر 
باشد. در این زمینه اعداد و ارقامی نیز در رسانه ها منتشر 
شده که قابل اتکا نیستند، ولی اکنون تنها مرجع موجود 
اســت؛ برای نمونه خبرگزاری مهر در گزارشی بررسی 
کرده اســت که مصرف روزانه بنزیــن ایران ۸۵ میلیون 
لیتر اســت و بنا بر این طرح اگر به هر فرد ماهی ۱۵ لیتر 
بنزین (نیم لیتر در روز) تعلق بگیرد، کل سهمیه بنزینی 
که روزانه دولت به ۸۳ میلیون شــهروند ایرانی تحویل 
خواهــد داد، ۴۱ میلیــون لیتر خواهد بــود. اما مابقی 
آن یعنــی روزانه قریب ۴۴ میلیــون لیتر به چه قیمتی 
به فروش می رســد مشخص نیســت. بعضی احتمال 
داده اند به قیمت فوب خلیج  فــارس که قیمتی بالاتر 
از ۲۰ هزار تومان اســت محاسبه خواهد شد؛ خبری که 
تاکنون در حد شایعه است و مقام های رسمی نیز آن را 
تکذیب می کنند و می گویند هیچ گونه افزایش قیمتی در 
کار نیست. با این سطح از ابهام که در آن موضوع برای 
رئیس کمیسیون انرژی نیز روشــن نیست، چاره ای جز 

صبر کردن برای توضیحات بیشتر وجود ندارد.

گذر

سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد
میزان رشد تورم با حذف ارز

 ۴۲۰۰ تومانی
شرق: مسئولان سازمان برنامه و بودجه، به فاصله ای  �

کوتــاه بار دیگر با طبیعی اعلام کــردن افزایش قیمت ها 
بعد از حــذف ارز چهارهــزارو ۲۰۰ تومانی و تأثیرگذاری 
هفت درصدی بر تورم کل تأکید کردند و اعلام شد که در 
سال بعد چیزی به اسم ارز ترجیحی وجود ندارد و حتی 
برای دارو و گندم اصلاح صورت خواهد گرفت. با وجود 
بحث هایــی که در رابطــه با حــذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی از اقلام اساســی وارداتی وجود داشت در نهایت 
ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۱ نشان داد که در سال آینده دیگر 
خبــری از تأمین ارز واردات با نرخ ترجیحی نخواهد بود. 
ارز ترجیحی از فروردین ۱۳۹۷ وارد چرخه تجاری شــد و 
بعد از اینکه برای تمامی اقــلام وارداتی اختصاص پیدا 
کرد، این رویه اصلاح و به تدریج فهرســت اقلام دریافتی 
کاهش یافت و حدود دو سالی است که فقط برای هفت 
قلم گنــدم، جو، کنجاله ســویا، ذرت، روغــن، دانه های 
روغنی و بخشــی از دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی 
پرداخت می شود ولی در این فاصله حدودا چهارساله با 
رشد قیمت ارز در بازار و سامانه نیما، رانت ارز چهارهزارو 
۲۰۰ تومانی نیز سنگین تر شد، آن هم در شرایطی که کالای 
رسیده به دست مردم منطبق با نرخ ارز دریافتی نبود. در 
بودجه امســال مقرر بود دولت بعد از شــش ماه نسبت 
به تعیین تکلیف ارز چهارهــزارو ۲۰۰ تومانی اقدام کند 
که گزارش های بانک مرکزی نیز نشــان داد حدود هشت 
میلیارد دلاری که برای استفاده از این ارز تعیین شده بود 
در نیمه اول امســال به پایان رسید؛ از این رو بحث حذف 
ارز ترجیحــی حتی برای نیمه دوم هم مطرح شــد ولی 

ظاهرا هنوز اجرائی نشده است.
امــا در جریان حذف ارز ترجیحی با وجود تأکیدی که 
از ســوی مسئولان و کارشناسان بر رانت سنگین و تبعات 
ادامه ارائه آن وجــود دارد، موضوع افزایش قیمت ها و 
تورم بعد از آن و نوع مدیریت دولت بعد از حذف بســیار 

حائز اهمیت است.
افزایــش قیمت بعــد از حذف ارز چهارهــزارو ۲۰۰ 
تومانی طبیعی است؛ این در حالی است که چندی پیش 
و در نشســت بودجه ۱۴۰۱ مســعود میرکاظمی، رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه، با ارائه توضیحاتی درباره لزوم 
حــذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانــی، تبعات تورمی آن را 
تأییــد و اعلام کرد که طبیعی اســت که بعد از حذف ارز 
چهارهزارو ۲۰۰  تومانی قیمت ها بالا برود و برای همین 
هم است که دولت برنامه حمایت ریالی را در دستور کار 

قرار داده است. 

خبر

بالاخره استقلال و  پرسپولیس 
بورسی می شوند؟

ایسنا: رئیس سازمان خصوصی سازی توضیحات  �
جدیدی را در مورد مالکیت دو باشــگاه اســتقلال و 
پرسپولیس ارائه و تصریح کرد تا زمانی که سهام این 
دو باشگاه در بورس عرضه نشود، مالکیتشان با دولت 
باقی خواهد ماند؛ هرچند اقداماتی درخصوص رفع 
ایرادات AFC انجام شــده است. حســین قربانزاده 
تصریح کرد: تصمیم بر این است که اعضای مجمع 
باشگاه ها تفکیک شوند، اما این به معنای این نیست 
که مالکیت از دولت منتقل می شــود. این دو باشگاه 
مانند ۲۹۰ شرکت دیگر که در لیست واگذاری هستند، 
باید خصوصی ســازی شوند. هر شــرکتی هم که در 
لیست واگذاری قرار می گیرد، برای آماده سازی جهت 
خصوصی ســازی و حقوق مرتبط با اعمال مالکیت 
به وزارت اقتصاد ســپرده می شــود. این به آن معنا 
نیســت که مالکیت آن به وزارت اقتصاد داده شود، 
یعنی اموری مانند برگــزاری مجمع و انجام امور به 
 AFC این مجموعه واگذار می شود. وی در مورد ایراد
درباره مالکیت مشترک این دو باشگاه نیز گفت: ایراد 
 AFC باید به تدریج رفع شــود. در این راستا به AFC
نامه زده شــده و در مورد خصوصی سازی باشگاه ها 
گزارش داده ایم که با تعهدی که باشگاه ها داده اند و 
سازمان بورس نیز تأیید کرده است، باید سهام این دو 
باشــگاه در فوریه ۲۰۲۲ عرضه شود. رئیس سازمان 
خصوصی ســازی ادامه داد: از آنجــا که پیش از این 
اعضای مجمع دو باشــگاه از ســه عضو ثابت وزیر 
دادگستری، وزیر ورزش و وزیر اقتصاد تشکیل می شد، 
در حال نامه نگاری هستیم که اعضا مشترک نباشند. 
در واقع دولت مالک و ســهامدار اســت اما حقوق 
مرتبط با اعمال مالکیت، برگزاری مجمع و... بر عهده 
وزارت اقتصاد اســت. قرار اســت اعضای مجمع و 
حتی نفراتی که در مجمع شــرکت می کنند، تفاوت 
داشــته باشد تا ایراد AFC نیز برطرف شود. قربانزاده 
در مورد صورت های مالی دو باشگاه نیز توضیح داد: 
قرار است این دو باشگاه تا ۱۵ دی صورت های مالی 
خود را رائه دهند تا بررســی کنیم. میزان و وضعیت 
بدهی ها نیــز در ایــن صورت های مالی مشــخص 
خواهد شــد. بر اســاس این گزارش و بر مبنای نامه 
AFC به باشــگاه های استقلال و پرسپولیس، این دو 
باشگاه تا ساعت ۱۵:۲۹ (۲۳:۵۹ به وقت مالزی) روز 
گذشته فرصت داشــتند تا آخرین پاسخ های خود را 
درباره ابهامات کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره مجوز 

حرفه ای ارائه کنند. 

جزئیات طرح یارانه در قالب بنزین و ابهامات آن

«بنزین برای همه» یا بودجه برای دولت؟
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